

33-11/27  
24.04.2024

## REVIEW

on the author's abstract of the thesis presented for the degree of candidate of technical sciences (PhD) Tsaits Maxim Valerievich on the topic: "Separation of the seed part from flax stems by a rotor-beater unit during combine harvesting", Specialty 05.05.01 - Technologies and Means of Mechanization in Agriculture (Technical Sciences)

The separation of flax seed boxes and seeds from the stems of flax using traditional technology causes significant damage to flax straw and leads to losses of fibrous raw materials. The flax harvesting technology involves pre-threshing the flax seeds on the plants followed by pulling out the stems. With a sequence of technological operations ensuring the threshing of the seed part of flax on the stems, all stems and flax seeds remain undamaged.

The dissertation work of Tsaits M. V. addresses the pressing issue of developing the theory and practice of threshing the seed part on the stems of flax. The author conducted comprehensive research over many years to scientifically substantiate the technological scheme of separating the seed part from the stems of flax. A flax thresher design was proposed, ensuring the cleanliness of threshing as stipulated by industry regulations for growing flax with a low content of impurities in the seed mass. Original scientific data were obtained from experimental research, and the values of factors most influencing the process of separating the seed part by a rotor-beater apparatus during combine harvesting were scientifically substantiated. Particular attention is drawn to the originality of the rotor-beater apparatus design and the approaches to substantiating its main parameters. The practical significance of the work lies in its applicability in designing new machinery for harvesting and primary processing of flax.

The work was conducted using established methodologies, has high publication rates, and has been well tested, encompassing over 137 literary sources, indicating sufficient awareness of the state of the issue.

The conclusions are specific, well-argued, and reflect the content of the dissertation.

Remarks on the abstract are as follows:

- It is necessary to supplement the abstract with information on the morphological and physico-chemical characteristics of flax subjected to laboratory research, as well as on the parameters of the stem stand suitable for harvesting during production trials. These data are essential for a deeper analysis of the conducted research;
- Additional attention should be paid to a detailed description of the methodology of experimental research, including a description of the methods and equipment used. This will allow readers to more fully understand the research process and interpret the obtained results;
- To improve the abstract, it is advisable to more fully disclose the practical significance and potential areas of application of the research results. This contributes to a deeper understanding of the work's contribution to industry development and its relevance assessment.

These remarks do not diminish the significance of the work done and its contribution to solving the problem of improving the efficiency of separating flax seeds from flax stems.

I believe that the dissertation work of Tsaits M. V. meets the requirements for scientific novelty, relevance, and practical significance expected of candidate dissertations, and the author deserves to be awarded the sought-after degree of Candidate of Technical Sciences in the specialty 05.05.01 - Technologies and Means of Mechanization in Agriculture (Technical Sciences).

PhD, Associate Professor  
School of Engineering  
Oral Roberts University  
+1.918.495.6943  
pnavitski@oru.edu  
7777 S Lewis Ave,  
Tulsa, OK 74171  
United States of America



Pavel Navitski



Отзыв поступил 24.04.2024

Н.В. Крыжанич

С отзывом ознакомлен 25.04.2024



М. В. Цаец

## ОТЗЫВ

на автореферат диссертации, представляемой на соискание ученой степени кандидата технических наук (PhD) Цаиц Максима Валерьевича на тему: «Отделение семенной части от стеблей льна роторно-бильным аппаратом при комбайновой уборке», Специальность 05.20.01 – Технологии и средства механизации в сельском хозяйстве (технические науки)

Отделение семенных коробочек и семян от стеблей льна по традиционной технологии наносит значительный вред льняной соломе и приводит к потерям волокнистого сырья. Технология уборки льна предусматривает предварительный обмолот семян льна на растениях с последующим выдергиванием стеблей. При последовательности технологических операций, обеспечивающих обмолот семенной части льна на стеблях все стебли и семена льна, сохраняются без повреждений.

Диссертационная работа Цаица М. В. посвящена актуальному вопросу разработки теории и практики обмолота семенной части стеблей льна. Автор на протяжении многих лет проводил комплексные исследования с целью научного обоснования технологической схемы отделения семенной части от стеблей льна. Предложена конструкция льномолотилки, обеспечивающей чистоту обмолота, предусмотренную отраслевыми нормами выращивания льна, с низким содержанием примесей в семенном ворохе. В результате экспериментальных исследований получены оригинальные научные данные и научно обоснованы значения факторов, наиболее влияющих на процесс отделения семенной части роторно-битным аппаратом при уборке льнокомбайном. Особо следует подчеркнуть оригинальность конструкции роторно-бильного аппарата и подходов к обоснованию его основных параметров. Практическая значимость работы заключается в возможности ее применения при проектировании новой техники для уборки и первичной переработки льна.

Работа выполнена по известным методикам, имеет высокий уровень опубликованности и хорошо апробирована, охватив более 137 литературных источников, что подтверждает достаточную осведомленность автора о состоянии вопроса.

Выводы конкретны, аргументированы и отражают содержание диссертации.

Замечания по автореферату следующие:

– Необходимо дополнить автореферат сведениями о морфологических и физико-химических характеристиках льна, используемого в лабораторных исследованиях, а также о параметрах посевов льна, использовавшихся в ходе производственных испытаний. Эти данные необходимы для более глубокого анализа проведенных исследований.

– Дополнительное внимание следует уделить подробному описанию методики экспериментального исследования, включая описание используемых методов и оборудования. Это позволит читателям более полно понять процесс исследования и интерпретировать полученные результаты.

– В целях улучшения автореферата целесообразно более полно раскрыть практическую значимость и потенциальные области применения результатов исследования. Это поспособствует более глубокому пониманию вклада работы в развитие отрасли и оценке ее актуальности.

Высказанные замечания не снижают значимости проделанной работы и ее вклада в решение проблемы повышения эффективности отделения семян льна от стеблей льна.

Считаю, что диссертационная работа Цайца М. В. по научной новизне, актуальности, практическому значению отвечает требованиям предъявляемым к кандидатским диссертациям, а ее автор заслуживает присвоения искомой степени кандидата технических наук по специальности 05.20.01 – технологии и средства механизации сельского хозяйства (технические науки).

Доктор философии, доцент  
Школы инженерии  
Университета  
Орала Робертса +  
1.918.495.6943  
rnavitski@oru.edu 7777 S Lewis Ave,  
Талса, ОК 74171 L  
Соединенные Штаты Америки

Павел Новицкий

**Перевод круглой печати:**

/ Университет Орала Робертса  
Талса, Оклахома  
Корпорация 8 EAL  
/ подпись //

Перевод выдал преподаватель кафедры  
механических дисциплин БГСХА Александр  
Валерьевич Щербов

Подпис(ы) Щербова А.В.



**СВЕДЧУ**

Загальны аддзел справаводства  
і машынапіснай працы  
установы адукацыі "БДСГА"

А.В. Щербов  
"24" 04 2024 г.